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Dat is nogal een titel. Wij 
geven jongeren daarmee een 
pittige verantwoordelijkheid. 
Aan ons om hen daarin te 
ondersteunen: voor en met 
hen de weg vrij maken  
naar een gezonde aarde.  
Met schone lucht, fris water 
en een vitale bodem. Omdat 
de aarde nu eenmaal een 
ecosysteem is. En alles 
invloed heeft op alles, want 
alles is met elkaar verbonden.

Als directeur van ZMf zit ik vaak aan 
bestuurlijke tafels en praat over thema’s 
zoals stikstof, PFAS, verlies aan biodiversi-
teit, klimaatontwrichting. Daar praten  
we vaak óver jongeren. Maar niet mét 
hen. Ik mis nog te vaak hun dynamiek en 
denkwijze. Ik kom oorspronkelijk uit het 
onderwijs; vmbo, mbo, hbo. Ik zeg wel 
eens gekscherend… als ik een klas van 30 
pubers aan kan, dan kun je ook een tafel 
vol bestuurders aan. Gelukkig werd ik 
betrokken bij Finding Roots, een pro-
gramma voor jongeren, over authentiek 
leiderschap en duurzaamheid. Dit voedde 
me om de juiste taal te blijven spreken en 
niet te verzanden in elitaire diplomatieke 
en politieke uitspraken.

Raad van Inspiratie
Vervolgens bedacht ik, naar het voorbeeld 
van een oud-collega uit Friesland, om een 

Raad van Inspiratie van jongeren bij ZMf  
te verzamelen. Een diverse groep jonge 
Zeeuwen die ons gevraagd en ongevraagd 
kan adviseren. Met wie we diepe gesprek-
ken kunnen voeren over de onderwerpen 
die ons bezighouden. En die ons vertellen 
wat zij belangrijk vinden. Megatrots ben  
ik dat dat gelukt is! Met onze jonge 
projectleider Ran aan het hoofd en een 
energieke groep jonge Zeeuwen met 
moed, kennis en nieuwsgierigheid. Die op 
wil staan voor een rechtvaardige wereld. 
Dat deze nieuwe zeer bewuste generatie 
samen met de ervaren ‘wijzen’ met hart 
voor natuur en milieu, aan onze zijde 
staan, is van onschatbare waarde voor de 
toekomst van onze provincie. Dat lees je in 
deze Wantij, nummer 150!  

Ira von Harras is  
directeur van ZMf

JONGEREN  
ZIJN AAN ZET
Ira von Harras
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Waarom heb je je aangemeld voor de 
Raad van Inspiratie (RvI)?
Niels de Vreede: ‘De Raad is een  
platform om meer jongeren te betrekken 
bij duurzaamheid. Ik hoop op een 
sneeuwbaleffect.’

René de Landmeter: ‘In contrast met 
Rotterdam, waar veel reuring is over 
duurzaamheid, stond ik hier alleen.  
Zijn er in Zeeland geen jongeren die de 
huidige manieren van leven afkeuren? Ik 
wil samen laten zien dat het anders kan!’ 

Merel Groot: ‘Duurzaam leven is logisch. 
Daar wil ik voor strijden, in Zeeland, samen 
met andere jongeren. Veel oudere mensen 
willen de klimaatdoelen halen of hebben  
al een kleine voetprint. Oud en jong 
inspireerde elkaar in het ‘Grootouder- 
dochterproject’ in Amsterdam. Een idee 
voor hier? De ZMf luistert naar onze 
ideeën en geeft ons kansen!’ 

Auke van Laar: ‘Ik hou van actieve 
‘wereldverbeteraars’ en vond in de RvI  
een club slimmeriken met ideeën.’ 

Tessa Wartena: ‘Ik wil mijn ideeën over 
een klimaatbestendig Zeeland graag 
uitwisselen met jonge mensen buiten  
mijn vakgebied, dat onvermijdelijk 
eenzijdig is. Andere perspectieven  
erop loslaten! Over en weer.’ 

Ran Kok: ‘Mijn vakantiewerk bij de 
strandwacht eindigde dagelijks met 
dezelfde vuilnishoop: héél veel plastic, 
etensresten, flessen, blikjes, chipszakken, 
kleding, peuken, spenen, enz. ’s Morgens  
is alles schoon door de Grote Tovenaar.  
Ik voelde me machteloos en ging daarom 
vrijwilligerswerk doen bij ZMf .’

Jong zijn en de ‘giftige erfenis’ krijgen van 
een halve eeuw na de Club van Rome? 
Hoe kijken jullie daar tegenaan?

 ‘Jullie hebben de toekomst. Dat horen we 
vaak,’ zeggen de leden van de Raad van 
Inspiratie van ZMf. ‘Maar hoeveel krijgen 
we te zeggen? Wij willen namelijk 
veranderen, voelen de urgentie.’

Merel: ‘Door het alarmerende rapport 
werden mijn grootouders actief. Ze gingen 
milieubewust leven, best sober, droegen 
dat ook uit, en ze aten vegetarisch.  
Thuis aten we biologisch vlees.  
We leerden dat ons afval mee naar huis 
moet. We waren lid van het Wereld- 
natuurfonds. Buitenspelen vonden mijn 
ouders belangrijk, maar ik was een 
binnen-kind dat erg van lezen hield.’ 

René: ‘Ik speelde eindeloos buiten in het 
bos van Veere! Dat er iets mis was in de 
natuur of het milieu kreeg ik niet mee.  
We aten vlees, gingen met het vliegtuig op 
vakantie, eigenlijk deden we gewoon álles. 
We waren wel lid van het Wereldnatuur-
fonds. Toen ik het boek ‘Tien Miljard’ van 
Stephen Emmott las, liet dat een onuitwis-
bare indruk achter. Ik was nog vrij jong en 
werd bang! Ging piekeren. Mijn overtui-
ging dat we ons gedrag moeten aanpassen 
stamt uit die tijd. Ik heb me ontwikkeld,  

leren nadenken over samenhangen,  
bijvoorbeeld die van de stikstofcrisis,  
ons eetgedrag en het aanbod. ’

Auke: ‘In de gemeentepolitiek, op dat 
niveau wil ik invloed hebben, moet je 
beseffen dat je nog weinig weet. Daarom 
doe ik de PvdA Academie en draai mee  
in de fractie. Ik werk in de cultuursector, 
organiseer dancefestivals, de landelijke 
popronde. We hanteren duurzaam-

WIJ WILLEN 
VERANDEREN,  
VOELEN DE 
URGENTIE
Maya van Kempen

Middelburg

Foto: Loes de Jong

Raad van Inspiratie:

heidsnormen. Bijvoorbeeld: dj’s uit het 
buitenland reizen verplicht met de trein 
(bij afstand minder dan 500 km), de 
catering is vegetarisch, geen plastic  
bakjes, bestek, rietjes, bekers.’

Ran doet een experiment. Van zijn ouders 
wil hij geen geld. ‘Ik wil alleen mijn eigen 
geld, en dat is weinig, duurzaam besteden. 
Vorige week zegde ik mijn kamer op.  
Ik woon de komende vier maanden in  
een tipi in het voedselbos in Ritthem. 
Leven met weinig geld en spullen,  
dichtbij een nieuwe vorm van agrarische 
productie, hoe is dat? Ik ga het mee- 

maken, combineer het met m’n werk.’
Niels: ‘Mijn scriptie ging over verbetering 
van vispassages. De begeleidster gebruikt 
het bij Rijkswaterstaat voor het grote 
project ‘Vismigratie’. Dat wordt dus 
belangrijk gevonden. De horeca  
serveert veganistische en vegetarische 
gerechten. Zelfs bruine cafés doen  
mee met biologische groetensnacks. 
Ondernemers inspireren elkaar.’ 

Tessa: ‘Als doodleuk wordt aangekondigd 
dat de veestapel met veertig procent 
gekort wordt, is dat voor boeren een 
angstwekkend bericht. Ik vind zelf 

Wat is de Raad van Inspiratie?  

De Raad van Inspiratie (RvI) is een adviesorgaan binnen ZMf en bestaat uit 8 tot 10 
jongeren, tussen de 20 en 30 jaar, die zich voor een periode van 12 maanden 
inzetten als raadslid. De raad komt met enige regelmaat bij elkaar om te 
overleggen en inzichten met elkaar te delen over uiteenlopende thema’s zoals 
duurzaamheid, circulaire samenleving en het inclusief maken van natuur in ons 
leven. Iedere jongere brengt zijn of haar eigen expertise of interesse in.

Zie www.zmf.nl/project/raad-van-inspiratie

We steken elkaar 
aan om bewust te 
leven en werk te 
zoeken dat deugt.
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Auke van Laar 

Geboren: Middelburg, 1989
Woont: Middelburg
Opleiding: Zoomvliet College
Functie: Archief assistent Zeeuws Archief; zzp’er 
culturele organisaties o.a. PopMonument, 
Popronde, Drum ‘ n bass in your face

Ran Kok

Geboren: Kloetinge, 1998
Woont: Middelburg
Opleiding: Pre-Med aan University College 
Roosevelt (levenswetenschappen, biomedische 
wetenschappen en laboratoriumvaardigheden)
Functie: Junior projectleider ZMf;   
zzp’er CitySeeds Middelburg

René de Landmeter 

Geboren: Vlissingen, 1991
Woont: Middelburg
Opleiding: Communication & multimedia design
Functie: Projectmedewerker Watersnood- 
museum 

Niels de Vreede 

Geboren: Roosendaal, 2000
Woont: Middelburg
Opleiding: Watermanagement aquatische 
ecotechnologie

Tessa Wartena

Geboren: Goes, 1999
Woont: Kwadendamme
Opleiding: Milieukunde Hogeschool Zeeland

Merel Groot 

Geboren: Vlissingen, 1990
Woont: Tilburg
Opleiding: Bachelor communicatie en 
informatiewetenschappen in Tilburg; master 
communicatiewetenschappen in Nijmegen
Functie: Communicatiemedewerker Brabantse 
Milieufederatie, projectmedewerker Zeeuwse 
Milieufederatie

kleinschalig én rendabel boeren goed. Het dominante 
landbouwbeleid met schaalvergroting en steeds hogere 
opbrengsten, is volop gestimuleerd door banken, veevoeder-
bedrijven, supermarkten, zuivelindustrie en exportbedrijven. 
Ze maakten veel winst, maar houden zich nu afzijdig.’ 

Wat vinden jullie van kernenergie?
Merel: ‘Mijn ouders waren tegen kerncentrales, maar zijn 
omgegaan. Ik vind het ingewikkeld. We beheersen de  
risico’s, okay, maar stel dat over duizenden jaren in een 
opengebroken bunker kernafval wordt gevonden en  
onze waarschuwingssystemen nietszeggend zijn. Dat is 
beklemmend. Wie zijn wij om zoiets te besluiten?’

René: ‘Zijn kerncentrales wel nodig? Als ze er staan  
waarschijnlijk niet meer. Is kernenergie een antwoord op  
het probleem?’ ‘Is het probleem goed geanalyseerd?’  
vraagt de aangeschoven fotograaf Loes.  

Merel: ‘ We hebben meer groene groei nodig, dat zeggen 
veel mensen. Is dat geen symptoombestrijding? Wat we 
gewend zijn, kan dan gewoon doorgaan. Het is een oproep 
om vooral te blijven consumeren: geef vooral toe aan  
alle verleidingen! We doorzien die dingen doordat René  
en ik allebei communicatie studeerden en veel over  
reclame leerden.’

Is ‘minder, minder’ wel een inspirerend perspectief?
René: ‘Ik vind van wel. Door te minderen ontdek je andere 
kwaliteiten. We hebben een volkstuin, daar leuke contacten 
gelegd, tuinieren is fijn, je eigen groenten smaken lekkerder. 
Natuur beleef ik door te wandelen, fietsen en golfsurfen.  
Ik blijf dicht bij huis, geen verre vliegvakanties meer,  
heb tijd voor koken, lezen, muziek maken. In het Waters-
noodmuseum praat ik minder en ga ik met een groep 
bezoekers naar buiten voor het uitzicht op de watermassa, 
de dijk en het lage land erachter. Dat stemt tot nadenken 
over de gevolgen van de klimaatverandering. Hoop ik.’

Maya van Kempen is lid  
van de Wantijredactie

Er wordt naar ons  
geluisterd. We merken 
dat er vertrouwen  
en interesse is voor  
onze ideeën.

Raad van Inspiratie deelnemers gesprek:

In de Raad van Inspiratie zitten verder Julia de Vreede,  
Martijn Groenier, Nika Scheepers en Ay Ling Thung. 

JE WORDT NIET ALS 
ACTIVIST GEBOREN
Leo Dalebout

Je bent nooit  
te oud om actie  
te voeren

Veere

Nika in actie bij Extinction Rebellion. 
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Jan Louwerse

Geboren: Meliskerke, 1960
Woont: Veere
Beroep: Zelfstandig zorgondernemer (arbeidstraining voor 
jongvolwassenen met een grote afstand tot de arbeidsmarkt)

Nika Scheepers

Geboren: Terneuzen, 2001; opgegroeid in Koewacht
Woont: Wageningen
Studie: Bos- en Natuurbeheer Universiteit Wageningen;  
lid Raad van Inspiratie ZMf

Je wordt niet als activist geboren. 
Waarom en hoe word je dat?
’Het begon bij mij al op jonge leeftijd  
met vragen stellen. Waarom eten 
mensen vlees, waarom slapen er mensen 
op straat? Je gaat dan steeds kritischer 
nadenken, waarom sterven er mensen  
op straat, waarom sterven er dieren uit, 
waarom doen we dit, wat zijn de 
gevolgen? Het klopt van geen kanten  
en toch blijft het in stand, wat is hier 
gaande, ’ zegt Scheepers. 

Extinction Rebellion
‘Kijk naar de geschiedenis: 
vrouwenrechten ontstonden door 
actievoeren, streven naar verandering,  
zo kan je dus je idealen bereiken.  
Door het volgen van een documentaire-
maker zag ik de eerste straatblokkade 
van Extinction Rebellion in Londen en 
dacht ik: dit klopt gewoon, het is zo 
ernstig.  
Een paar maanden later ben ik als 
zeventienjarige in m’n eentje naar 
Amsterdam gegaan om daar aan de 
eerste Nederlandse actie van Extinction 
Rebellion mee te doen. Die was tegen  
de fossiele industrie. Doe wat tegen 
klimaatverandering. Later is dat 

geëscaleerd naar bredere 
maatschappelijke kwesties.’

Specialiteiten
Louwerse merkt op dat ze qua leeftijd 
aardig gelijk oplopen: ook hij was 17 jaar 
toen hij actief werd. ‘Het is blijkbaar een 
kritieke leeftijd.’ Voor hem begon het 
actievoeren met de meltdown van de 
kerncentrale op Three Mille Island in 
1979 (Harrisburg). ’In Middelburg was  
er in het voorjaar van 1980 een 
demonstratie tegen de kerncentrale in 
Borssele. Ik ben toen aangehaakt bij de 
actiegroep Stop Borssele.’ Zijn specialiteit 
is het bedenken van ludieke acties. ‘Toen 
er halverwege de jaren ‘80 de eerste 
plannen waren voor Borssele 2 hebben 
we een bodemloze put gebouwd waarin 

we biljetten van 25 miljoen hebben 
gegooid. Later bleek dat op die dag 
Tsjernobyl de lucht ingegaan was.’ 
Nika’s specialiteit is toch wel community 
dingen: samen met een groep mensen 
dingen opbouwen. ‘Je kunt wel tegen dit 
of dat zijn, maar je kan samen ook 
nadenken over wat we dan eigenlijk wel 
willen zien, je kan alternatieven 
bedenken.’

Rampen
Na de rampen in Tsjernobyl (1986) en 
Fukushima (2011) werd er ook in 
Nederland kritischer over de toekomst 
van kernenergie nagedacht. Het ideaal 
van Louwerse kwam dichterbij. Vanwege 
het stoppen met (Russisch) gas is de 
politiek nu druk bezig met het zoeken 

naar alternatieven voor onze energie-
voorziening. Bij die plannen horen  
ook de bouw van twee nieuwe 
kerncentrales in de gemeente Borsele. 
Het lijkt op vechten tegen de bierkaai. 
Hoe kijkt hij hier tegenaan? 

Louwerse: ’Je moet wel eens een keertje 
heel diep zuchten. We hebben nu een 
aantal heel forse rampen gehad en dan 
hoor je nog mensen die er voor hebben 
doorgeleerd met droge ogen vertellen 
dat het een veilige techniek is. Hoe haal 
je het in je kop? Je hebt dan eigenlijk niet 
veel meer keuze dan nog maar weer eens 
de nadelen van kerncentrales te 
benadrukken.’ 

Inwoners
Louwerse stoort zich aan de focus op  
de inwoners van het dorp Borssele,  
dat de mensen die daar wonen het 
allemaal geen probleem vinden. ‘Bewust 
wordt hier vergeten dat veel tegen-
standers van kernenergie het dorp in de 
loop der jaren hebben verlaten en er ook 
niet zullen gaan wonen. Vierhonderd 
mensen gaan bepalen wat er in 
Nederland met kernenergie gaat 
gebeuren, ik geloof niet dat dat heel 
democratisch is.’ Toch houdt hij de moed 
erin: ‘Uiteindelijk zal er een moment zijn 
waarop we op onze kop krabben en 
denken hoe we ooit zo stom kunnen zijn 
geweest om kerncentrales te bouwen. 
Dan zullen we het voorbeeld van 
Duitsland volgen.’ 

Optimist
Scheepers dacht dat ze altijd de pessimist 
was, maar is tot de conclusie gekomen 
dat de activist eigenlijk de optimist is! 

De activist is  
eigenlijk een opti- 
mist. Niets doen 
leidt tot niets,  
activisme leidt  
tot verandering. 

Leo Dalebout is lid van  
de Wantijredactie

‘Niets doen leidt tot niets, 
activisme leidt tot verandering. 
Door actie te blijven voeren kan je 
net de mensen bereiken die de 
veranderingen kunnen door-
voeren. De mensen die geen actie 
voeren zijn niet altijd de pessi-
misten, eerder de opportunisten. 
De pessimisten zijn eerder de 
mensen die in de problemen 
zitten, die de dupe zijn van het 
systeem en te weinig macht en 
kracht hebben om daar iets aan te 
veranderen, zeg maar de niet-
gehoorden.’

Tips
De oude activist geeft desgevraagd 
een tip aan de jonge. ‘Laat je niet 
al te gek maken, pas op jezelf, je 

Wat is een activist?

Op www.activisthandbook.org wordt de activist als volgt omschreven:  
‘We willen activist helpen herdefiniëren tot een term die iedereen kan 
omvatten die collectief wil werken aan sociale verandering. Je hoeft geen 
expert te zijn en hoeft niet elke minuut te besteden aan activisme. Je 
moet gewoon iemand zijn die samen met andere mensen verandering 
wil creëren.’ 

Nika Scheepers (‘de jonge activist’) herkent zich in deze omschrijving en 
realiseert zich dat ze hiervoor door haar Nederlandse paspoort meer 
ruimte heeft dan anderen in de wereld. 

Jan Louwerse (‘de oude activist’) geeft als aanvulling dat activisme ook 
aandachttrekkerij is. ‘Het is altijd de bedoeling dat de pers erbij is, want 
er moeten dingen veranderen en dat moeten mensen weten. En je hoeft 
niet per se tegen de wet te zijn. Ik ben ooit gearresteerd omdat ik de 
gemeenteraad van Borsele niet uit wilde. Als ik gewoon was weggegaan 
was ik ook activist geweest.’

moet niet meer doen dan je aan kan, ik 
heb mensen flink over de rooie zien gaan, 
zeker als ze onder druk kwamen te staan. 
Ga niet naar een actie als je moe bent, er 
kan immers van alles gebeuren. En als je 
vindt dat het jóuw actie niet meer is, dan 
moet je wegwezen.’

En de tip van Nika aan Jan. ’Je bent 
natuurlijk nooit te oud om actie te 
voeren, blijf in je community en let een 
beetje op elkaar. Het zijn mensen zoals 
Jan en mijn vader die ons jongeren 
inspireren om door te gaan.’

Jan Louwerse. Foto: Loes de Jong

wantij  |  juli 2023  wantij  |  juli 2023 98



Politiek is van en voor mensen.  
Een gesprek tussen twee Zeeuwse  
politici geeft een beeld van wat er  
vroeger speelde en werpt een blik op 
toekomstige zaken. Marten Wiersma zat 
voor Delta Anders en GroenLinks 12 jaar  
in de Provinciale Staten, daarna vier jaar 
als gedeputeerde. Ay Ling Thung is sinds 
dit voorjaar lid van de Provinciale Staten 
voor PvdA-GroenLinks. 

Fossiele grondstoffen
Wiersma: ‘Toen ik begon in 1995 was  
de economie nog totaal gedreven door 
fossiele grondstoffen. En in feite is dat nu 
nog steeds zo. Ondanks de nota ‘Bio als 
Basis ‘ waar ik het initiatief voor nam. 
Politiek gezien was dat een onomstreden 
keus. Het deed geen afbreuk aan het 
marktmodel en ook niet aan de vrijheid 
van de bedrijven. Er waren combinaties 
mogelijk tussen sectoren zoals industrie, 
landbouw en aquacultuur. Mijn idee was: 
begin aan de basis. Kijk naar de grondstof-
fen waarop de chemie draait. Plastic 
korreltjes maken is oké, maar kijk hoger in 
de waardeketen naar voedsel, medicijnen 
en cosmetica. Dan zijn biobased grondstof-
fen onontbeerlijk. Argumenten genoeg om 
dat te doen. In de bouw wordt biobased 
intussen wel toegepast.’

Vlas
Thung: ‘Biobased is en blijft heel  
belangrijk, zeker in combinatie met 
duurzaamheid. Er komt steeds meer 
wetenschappelijk onderzoek naar 
biobased produceren. In de bouw worden 
nieuwe materialen toegepast, zoals vlas  
als isolatiemateriaal. De Provincie wil veel 
woningen bouwen en schrijft daarbij 
duurzaamheid, energiezuinig en biobased 

voor. Er zijn meer sectoren die biobased 
kunnen werken. De landbouw kan hier  
op inspelen door het verbouwen van  
de noodzakelijke grondstoffen. Bij de 
afvalverwerking kunnen door recycling  
ook grondstoffen voor biobased  
produceren ontstaan.’

Wiersma: ‘Vooralsnog willen de grote 
industrieën vooral dikke stroomkabels om 
hun enorme energiebehoefte te dekken. 
Fossiel wordt omgewisseld voor (groene)
stroom. Zou het niet beter zijn om plastic 
te hergebruiken en biobased te produce-
ren? Dan zijn lagere drukken en tempera-
turen nodig en daarmee minder energie.’ 

Klimaatverandering en stikstof
Wiersma: Veel thema’s spelen al decennia. 
(Zie ook artikel over 150 keer Wantij). 
Stikstof speelde al ver voor mijn tijd.  
We noemden dat toen zure regen en 
uitstoot van NOx (stikstofoxiden) en 
ammoniak. Met veelal technische 
aanpassingen werd het leed verzacht maar 
niet opgelost. En de landbouw liet men 

Vlas wordt in de bouw gebruikt als biobased isolatiemateriaal. Foto’s: Loes de Jong.

In ons democratisch bestel spelen overheden een grote 
bepalende rol. Het bestuur van een provincie staat dan 
misschien op wat grotere afstand, maar heeft toch een  
flinke vinger in de pap bij tal van zaken die ons aangaan.  
Ook in Zeeland spelen er – lang of kort – allerlei zaken  
die de gemoederen soms flink bezighouden. 

Middelburg

VEEL MILIEUTHEMA’S 
IN PROVINCIALE 
POLITIEK SPELEN  
AL JAREN
Peter Louwerse

Er zijn veel  
ruimtelijke plan-
nen en rapporten 
gemaakt, maar er 
is vrij weinig van 
terecht gekomen.
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Ay Ling Thung

Geboren: Hoek, 1995
Woont: Hoek
Opleiding: BMSc Sustainable Development en 
Earth System Governance; MA Sustainable 
Citizenship Universiteit Utrecht
Functie: Statenlid PvdA-GroenLinks (sinds april 
2023); lid Raad van inspiratie ZMf

Marten Wiersma

Geboren: Oostdongeradeel, 1949
Woont: ’s Heer Hendrikskinderen
Opleiding: Landbouwschool en Sociale Academie
Functie: o.a. statenlid Delta Anders en 
GroenLinks (1995 – 2007); gedeputeerde 
Economie, Milieu, Recreatie & Toerisme en 
Energie (2007 – 2011)

ongemoeid. Klimaatadaptatie speelde ook 
decennia geleden. We waren er toen al 
van overtuigd dat het waterpeil omhoog 
moest en het systeem veerkrachtiger.  
De veehouderij zou kunnen verhuizen  
naar de lager gelegen gebieden en de 
akkerbouw naar de hogere. Er zijn veel 
ruimtelijke plannen en rapporten  
gemaakt, maar er is vrij weinig van  
terecht gekomen.’

Varkensboeren
‘Toen in de jaren ‘90 in Brabant ruimte- 
gebrek kwam in de varkenshouderij wilden 
varkensboeren naar Zeeland, vooral  
naar katholiek Zeeuws-Vlaanderen.  
De bestemmingsplannen stonden hiervoor 
“open” als gevolg van jarenlang (gemeen-
telijk) beleid om boeren alle kansen te 
geven. Met kunst en vliegwerk zijn de 
bestemmingsplannen aangepast en “dicht” 
gezet voor bepaalde ontwikkelingen.’

Water en spoor
‘Het terugdringen van de CO2 uitstoot 
speelde ook bij het mobiliteitsbeleid.  
Er is geïnvesteerd in binnenvaartfaciliteiten 
voor het vervoer over het water in plaats 
van over de weg. Ook is gelobbyd voor 
goederenvervoer per spoor. De Sloelijn is 
aangelegd maar een aftakking op het 
spoor bij Bergen op Zoom naar Antwerpen 
en een nieuw spoor naar Zelzate zijn nog 

niet gerealiseerd. Ik ben er wel trots op dat 
in Zeeland als eerste de streekbussen op 
groen gas gingen rijden.’

Elektrisch
Thung: ‘Er ligt nu een provinciale  
mobiliteitsstrategie. Daarin staat dat alle 
lijnbussen energieneutraal moeten rijden. 
Dat wordt waarschijnlijk elektrisch.  
Helaas wordt het aantal buslijnen 
verminderd. Terwijl openbaar vervoer juist 
bijdraagt aan vermindering van de CO2 
uitstoot. Wat komt er in de plaats van de 
vervallen lijnen? De Provincie kijkt vooral 
naar deelmobiliteit: deelauto, deelfiets en 
deelscooter. Voor de aanpak van de 
stikstofproblematiek is een strategisch 
plan van aanpak met randvoorwaarden 
vastgesteld. Een werkgroep was hier druk 
mee aan de slag. Helaas ligt dit nu stil in 
afwachting van een nieuwe coalitie en 
landelijke richtlijnen. De stikstofuitstoot 
valt in Zeeland mee. Er zijn niet heel veel 
intensive veehouderijen. De meeste 
uitstoot komt vanuit België en ook de 
zeevaart draagt veel bij. De Provincie  
heeft daar weinig vat op.’

Energietransitie
Wiersma: ‘De Provincie is niet actief 
genoeg om gemeentes aan te sporen de 
energietransitie te bespoedigen. In de 
Kanaalzone – nota bene concentratie- 

gebied voor windenergie - staan bar weinig 
windmolens. En in Goes komt een plan 
voor een energiepark waar ‘boeren, 
burgers en buitenlui’ baat bij hebben  
maar niet van de grond.’

Thung: ‘Er liggen strategische plannen en 
die moeten zo snel mogelijk tot uitvoering 
komen. Anders dreigen we in Zeeland  
de norm van 55% CO2 reductie in 2030  
ten opzichte van 1990 niet te halen.  
We moeten vooral inzetten op wind-  
en zonne-energie. Mijn partij is tegen 
kernenergie, onder andere vanwege de 
enorme kosten en de noodzakelijke 
koeltorens.’ 

Natuur en milieu
Wiersma: ‘Het project Waterdunen is  
een voorbeeld van het combineren van 
drie belangen: kustversterking, natuur en 
recreatie. Maar de realisatie kostte veel 
geduld en politieke durf. De Provincie 
moest zelf een inpassingsplan maken 
omdat de gemeente niet mee wilde 
werken aan een nieuw bestemmingsplan. 
Op een informatiebijeenkomst kwamen  
er boze boeren met trekkers. Dan kun je 
niet anders dan de bijeenkomst sluiten en 
de bierpomp openzetten! Het helpt dan 
wel dat je in vroeger tijden vaak zelf 
actievoerder bent geweest.’

Thung: ‘Mijn insteek bij complexe 
vraagstukken is om zoveel mogelijk 
betrokkenen bij elkaar te brengen en 
gezamenlijk oplossingen te zoeken waarbij 
iedereen wat inlevert. Je moet maatwerk 
leveren per locatie. Voor mijn partij staat 
wel voorop dat de natuur verbeterd moet 
worden. Met geduld en kleine stapjes kom 
je het verst.’

Peter Louwerse is lid  
van de Wantijredactie

Ay Ling Thung en Marten Wiersma in de Statenzaal  
Provinciehuis Middelburg. Foto’s: Loes de Jong

Watersnoodmuseum gaat ook over rampen van nu (en in de toekomst). 
Foto: Watersnoodmuseum Ouwerkerk 

WE MOETEN EEN 
VOLGENDE WATERS-
NOOD VÓÓR ZIJN
Willem de Weert

Ria Geluk en René de Landmeter zijn allebei nauw betrokken 
bij het Watersnoodmuseum. Zij maakte als zesjarige de  
Ramp van 1953 in levende lijve mee. Het water vaagde  
haar buurtschap weg (Hier was eens Capelle; Kees Slager).  
Nu is ze vrijwilliger bij het Watersnoodmuseum dat mede 
door haar inzet van de grond kwam. René de Landmeter  
kent 1953 alleen uit de geschiedenis. Zijn zorg betreft  
klimaatverandering en de daarmee gepaard gaande 
zeespiegelstijging. Het gevaar voor nieuwe overstromingen  
is een onderwerp dat hij als projectmedewerker bij het 
museum in Ouwerkerk in beeld brengt. 

Ouwerkerk

Als vrijwilliger bij het museum geeft Ria 
Geluk vaak rondleidingen. ‘Het verhaal 
over wat je persoonlijk hebt meegemaakt, 
maakt de meeste indruk, zeker bij 
kinderen. Over de schuur die voor mijn 

ogen instortte, het geloei van het vee in 
verdrinkingsnood, de hond die wegdreef 
op de strobalen. Het verlies van mijn opa, 
oma en tante omdat hun huis instortte. 
Ons huis bleef overeind. Dat was onze 

redding.’ Ze vertelt het verhaal niet alleen 
om het leed, maar ook als waarschuwing. 
‘Helaas is er vaak eerst een ramp nodig 
om een plan te realiseren. In de vorige 
eeuw wisten we dat de dijken niet op 
orde waren. Ingenieur Johan van Veen 
had in 1935 al een Deltaplan klaar, maar 
er waren andere prioriteiten. Tot de Ramp 
plaatsvond. Toen werd er haast gemaakt. 
Een overstroming kan zo weer gebeuren, 
al zijn we beter voorbereid.’

Zeespiegelstijging en bodemdaling
Geluk gaat terug in de geschiedenis.  
‘De eerste bewoners van Zeeland 
woonden op de natuurlijk droogvallende 
gebieden. Circa duizend jaar geleden  
zijn we begonnen met dijken bouwen en 
land inpolderen. We sloten de zee buiten 
waardoor de natuurlijke opslibbing 
gestopt werd. We gingen turfsteken en 
sloten graven om het land te ontwateren. 
De bodem daalde, de zeespiegel steeg. 
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René de Landmeter

Geboren: Vlissingen, 1991
Woont: Middelburg
Werkzaam: projectmedewerker bij  
het Watersnoodmuseum; lid Raad van  
Inspiratie ZMf

Ria Geluk

Geboren: Nieuwerkerk-Capelle, 1946
Woont: opnieuw in haar geboorteplaats
Werkzaam: met pensioen; daarvoor onder 
andere opbouwwerker, ondernemer, 
caféhouder, boer, medeoprichter, voorzitter en 
nu vrijwilliger bij het Watersnoodmuseum 

Ria Geluk en René de Landmeter. Foto’s: Loes de Jong

Dat is vragen om problemen. De over-
stroming van 1953 was niet een unieke 
gebeurtenis, maar één in een lange 
reeks. Wie zegt mij dat dit niet opnieuw 
kan gebeuren.’

Caissons
Hoewel René de Landmeter de  
watersnood alleen uit de overlevering 
kent, is ook hij zich bewust van het 
toekomstige gevaar. Hij werkt in het 
Watersnoodmuseum dat gevestigd is in 
een bijzonder gebouw. Het bestaat uit  
de vier caissons die gebruikt zijn voor  
de sluiting van het laatste stroomgat  
op Schouwen-Duiveland. 

Museum
‘Ons museum focust niet alleen op de 
Ramp van 1 februari 1953. Natuurlijk is 
die gebeurtenis de reden geweest om  
het museum op te richten. De bezoeker 
krijgt dat verhaal mee. In het eerste 
caisson worden de feiten verteld en in 
het tweede de emoties die met de Ramp 
gepaard gingen. Aan de tentoonstelling in 
het derde caisson wordt op dit moment 
gewerkt. Hier komen archetypische 
waterbouwers naar voren, van de 
Romeinen tot de hedendaagse bagge-
raars. We laten zien hoe rampen telkens 
weer de aanjager zijn van innovatie  
en hoe water onze bestuurscultuur 
gevormd heeft. Verder kan de bezoeker 
als waterbouwer aan de slag met de 
ruimtelijke inrichting om ons land in de 
toekomst veilig te houden. In het vierde 
caisson besteden we aandacht aan de 
toekomst. In de tentoonstelling Het water 
blijft komen, maken we de bezoeker door 
middel van een film en een interactieve 
tentoonstelling bewust over hoe we  
altijd waakzaam moeten zijn en dat 
klimaatverandering en zeespiegelstijging 
de urgentie extra vergroot.’

Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij 

Nooit veilig
Koningin Beatrix verklaarde in 1986  
de Deltawerken voor voltooid.  
‘Er wapperden vlaggen met ‘Zeeland is 
veilig’. Dat is natuurlijk niet zo,’ zegt 
Geluk. ‘Nederland is nooit veilig, denk 
maar aan de schrik toen de grote rivieren 
in de jaren negentig dreigden te over- 
stromen. Er is gelukkig nu een Delta- 
programma met een Deltacommissaris 
die jaarlijks vaststelt wat er moet 
gebeuren en hoeveel geld daarvoor nodig 
is. Plannen hebben we genoeg. Wat gaan 
we doen is de vraag. Ik vind dat we 
zeewaarts moeten denken. Aanvallen, 
niet verdedigen want dan eindigen we 
met zijn allen in Duitsland.’ Geluk werkt 
met een groep deskundigen aan het  
plan om voor de kust van Schouwen  
een nieuw eiland aan te leggen,  
genoemd naar de verdwenen zandbank 
De Banjaard. Dat eiland moet de  
eerste breker van de golven zijn, de 
eerste wachter in de kustverdediging.  
Op het eiland kan zich ook nieuwe  
natuur ontwikkelen.’ 

Zandmotor
Als voorbeeld noemt ze de Zandmotor.  
In 2011 werd voor de kust van Kijkduin 
een schiereiland met miljoenen kuub 
zand aangelegd volgens het principe  
van ‘Bouwen met de Natuur’. Wind en 
stroming verspreiden het zand langs de 
kust en richting de duinen. Het doel is om 

de kust op de lange termijn te versterken 
en een dynamisch natuur- en recreatie-
gebied te creëren. ‘De Zandmotor is een 
uniek experiment, omdat we mét het 
water werken in plaats van er tegen. 
Door in één keer een grote hoeveelheid 
zand te storten, voorkomen we herhaal-
delijke verstoring van de zeebodem.  
De natuur legt het zand voor ons op de 
juiste plek. Dat kunnen we ook voor de 
Zeeuwse kust doen. Er ontstaat dan een 
tweede vooruitgeschoven kustlijn die  
het achterland veiliger maakt. Als we 
niets doen erodeert de Voordelta en 
verandert de Oosterschelde in een  
open waterbak. De kering was onder 
andere bedoeld om het getij op de 
Oosterschelde te bewaren, maar bij 
gebrek aan sediment verliest de zeearm 
zijn schorren en slikken. Dat was toch 
niet de bedoeling.’

Boodschap
Onderwerpen als kustverdediging, 
waterbouwwerken en klimaatverande-
ring sluiten volgens De Landmeter 
prima aan bij de oorspronkelijke opzet 
van het druk bezochte museum in 
Ouwerkerk. ‘We willen onze gasten  
niet alleen vertellen over wát er in 1953 
gebeurd is, maar ook dat dit opnieuw  
kan gebeuren. Ik ben nu 31 jaar. Elk 
nieuw rapport over klimaatverandering 
vertelt dat het proces sneller gaat dan  
we dachten. Dat geldt ook voor de 
zeespiegelstijging en de kans op nieuwe 
overstromingen. Als we handelen hoeft 
het niet te laat te zijn. Die boodschap 
willen we als museum meegeven.’   

Voor meer informatie:  
www.watersnoodmuseum.nl

Plannen hebben 
we genoeg.  
Wat we gaan  
doen is de vraag.

Een overstroming 
kan zo weer 
gebeuren.
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In de huiskamer van het station NS in 
Goes ontmoet Tessa Wartena, 24 jaar 
jong en vers afgestudeerd milieukundige, 
de ervaren bioloog Leo Adriaanse. 
Adriaanse is 65 jaar jong en al zo’n 40 
jaar actief als bioloog.

Getij nog vrij spel 
‘De Westerschelde is het enige 
Deltawater waar het getij nog vrij spel 
heeft. Ruim dertig jaar geleden begon  
het besef dat het meergeulensysteem 
ging verdwijnen,’ blikt Adriaanse terug. 
‘Door inpolderingen is het estuarium 
smaller geworden en daar bovenop 
zorgde het verdiepen van de natuurlijke 

drempels in de vaargeul naar Antwerpen 
voor het steiler en hoger worden van de 
zandplaten in het midden. Er groeit nu 
slijkgras en zeeaster waar eerder 
garnalen, wadpieren, zagers, kokkels en 
vele andere bodemdieren voedsel boden 
aan steltlopers. Juist die ondiepe 
watergebieden zijn voor de ecologie en 
biodiversiteit van een estuarium 
essentieel. De overgangszone tussen zoet 
en zout en de werking van eb en vloed 
zorgt voor een unieke leefomgeving waar 
vissen kunnen paaien en opgroeien en 
vogels voedsel vinden op de platen en 
slikken. Dat komt in gevaar omdat het 
gebied versteilt en verstart.’

Bestuurlijke daadkracht
‘Het schort aan bestuurlijke daadkracht,’ 
verzucht Adriaanse. ‘En dat vertraagt de 
uitvoering. Het besef dat een ecologisch 
goed functionerend estuarium van 
wezenlijk belang is voor onze eigen 
leefomgeving is nog steeds geen 
gemeengoed. De druk op het systeem 
neemt nog steeds toe. Er is veel weer-
stand vanuit de landbouw, terwijl de 
goede landbouwgrond te danken is aan 
het estuarium. En de havens en reders, 
die door gebruikmaking van de vaarroute 
winsten maken, houden zich afzijdig. 
Terwijl zij eigenlijk vanuit het 
compensatiebeginsel een bijdrage 

kunnen leveren aan herstel van de natuur 
en op de lange termijn aan de veiligheid 
tegen overstromen.’

Rechtspersoon
Wartena voegt daaraan toe dat er  
te weinig maatschappelijke druk is.  
Ze oppert dat het bieden van een status 
van rechtspersoon aan een natuurgebied 
helpt om compensatie af te dwingen. 
‘Maar de Westerschelde is niet sexy, 
heeft niet een naam en aaibaarheid  
zoals het Waddengebied. En dat terwijl 
de Westerschelde de enige volwaardige 

getijderivier en estuarium is in 
Nederland. Er zouden meer mensen 
verliefd moeten worden op de 
Westerschelde.’

Wat is bereikt? 
Is er dan niets verbeterd in die 
dertig jaar? Adriaanse: ‘Jazeker!  
De waterkwaliteit is enorm 
verbeterd door de internationale 
samenwerking van de Schelde-
lidstaten in de Internationale 
Schelde Commissie. Daarnaast:  
de Vlaams-Nederlandse Schelde 
Commissie stelt een Agenda van  
de Toekomst op vanuit de thema’s 
veiligheid, toegankelijkheid en 
natuurlijkheid. Daarin wordt 
gezocht naar duurzame oplossingen 
voor de toekomst.’ De recente PFAS 
problematiek geeft aan dat je altijd 
alert moet zijn en blijven. Wartena: 
‘Voor mij was dat een eyeopener. 

‘Na bijna 40 jaar werken als bioloog en beleidsadviseur bij Rijkswaterstaat blijft de 
Westerschelde trekken,’ vertelt Leo Adriaanse. Tessa Wartena, net afgestudeerd als water-  
en bodemspecialist ziet met lede ogen dat PFAS voor nieuwe dreiging zorgt. Toch is er bij 
beiden vertrouwen in de toekomst: de liefde voor de Westerschelde bindt hen. 

Het schort aan 
bestuurlijke  
daadkracht.

Loes de Jong

ER ZOUDEN MEER MENSEN  
VERLIEFD MOETEN WORDEN 
OP DE WESTERSCHELDE

Goes

Platen van Valkenisse in Westerschelde. Foto: Loes de Jong

Beschermde status  
Westerschelde

Dankzij de jarenlange samen- 
werking van natuurbeschermers  
en deskundigen zijn veel plannen 
gesmeed. De tegenbeweging was en 
is nodig om het economisch belang 
binnen de juiste kaders te houden. 
De Conventie van Ramsar bood vanaf 
21 december 1975 bescherming voor 
watergebieden die van internationale 
betekenis zijn voor watervogels. 
Het hele Westerschelde estuarium 
inclusief Saeftinghe is op 23 
december 2009 door Nederland 
definitief aangewezen als Natura 
2000-gebied. Het beheerplan in  
het kader van Natura 2000 is  
in november 2016 definitief 
vastgesteld. Daarmee werd de 
beschermde status uitgebreid en 
wettelijk vastgelegd. 

Verdrag

Al in de jaren ’90 van de vorige eeuw 
vroeg Henk Saeijs, toenmalig hoofd 
van Rijkswaterstaat Zeeland, meer 
aandacht voor de ecologie en de 
natuurlijke processen ‘Laat het 
systeem weer op eigen kracht 
werken. Moeder Natuur kan het zelf 
het beste’, was zijn devies. Adriaanse 
en veel collega’s bij Rijkswaterstaat 
werkten dit uit, samen met 
Vlaanderen in samenspraak met 
natuurbeschermingsorganisaties 
zoals ZMf. In 2001 verschijnt de 
Langetermijnvisie Schelde-estuarium 
en in 2005 spreken Nederland en 
Vlaanderen af om de Ontwikkelings-
schets 2010 Schelde-estuarium uit  
te voeren en leggen dit vast in  
een verdrag. 
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Tessa Wartena

Geboren: Goes, 1999
Woont: Kwadendamme
Studie: Milieukunde Hogeschool Zeeland; 
Milieukundige op het gebied van water-  
en bodem
Functie: Lid Raad van Inspiratie ZMf

Leo Adriaanse

Geboren: Gouda, 1957 
Woont: Middelburg
Studie: Biologie Landbouwhogeschool 
Wageningen
Functie: Bioloog Rijkswaterstaat in Zeeland;  
nu met pensioen

Verder speelt klimaatverandering,  
het versnelt de ongunstige morfologische 
ontwikkelingen.’

Jonge mensen
Er is veel kennis over de Westerschelde 
en toch blijft actie uit. Wartena: ‘Men is 
niet meer zo bezig met mens & natuur, 
jonge mensen staan onder een grote 
sociale druk, leven in een digitale wereld 
en hebben te maken met een hoge 
prestatiedruk. Ze hebben andere 
prioriteiten en komen letterlijk minder 
buiten. Dan vermindert de feeling  
met de omgeving en het milieu.  
Je komt dan los te staan van wat  
écht belangrijk is,’ vindt ze. 

Actie is geboden.  
We kennen de  
problemen en weten 
de oplossingen. 

Loes de Jong is lid 
van de Wantijredactie 

Actie geboden 
Voor Adriaanse is het duidelijk: ‘Actie is 
geboden, we kennen de problemen en 
weten de oplossingen. De wet- en 
regelgeving bieden een stevig kader, daar 
ligt de basis. De systeemanalyse voor het 
langetermijnperspectief voor de natuur is 
daar helder over: de natuur is 
onvoldoende veerkrachtig en robuust. 
Net als dertig jaar geleden is de uitdaging 
onverminderd groot en net als toen is 
een actieplan nodig dat de knelpunten 
aanpakt en de positieve ontwikkelingen 
versterkt. Zet de ecologie centraal, bied 
ruimte voor economie binnen de 
veerkracht van het systeem. Economie  
en ecologie is nu nog een huwelijk van 

uitersten. Het kan een goed huwelijk 
worden!’ 

Het estuarium van de Westerschelde. Foto: Edwin Paree 

MEESTE MILIEU- 
PROBLEMEN NA VEERTIG 
JAAR NOG ACTUEEL

Veertig jaargangen en 150 keer Wantij (1984-2023)

Willem de Weert

Dit is de 150ste editie van Wantij. Het eerste nummer verscheen in 1984. De meeste 
milieuproblemen zijn na veertig jaar nog steeds actueel. Dat is de constatering als je door de 
jaargangen Wantij bladert. Een voorbeeld: ‘Wat is er mis met het weer?’ Het was een vraag in 
de eerste Wantij. ‘Te nat of te droog’ was het thema van de vorige Wantij, vier decennia later. 
Is er dan niets veranderd? 

Opvallend in de eerste Wantij is de 
bespreking van ‘Wat is er mis met het 
weer?’ (Jan van Arkel, Stichting Ekologie, 
1983, Amsterdam). De oplossingen die 
veertig jaar geleden genoemd werden, 
zijn anno 2023 actueel: overgang naar 
duurzame energiebronnen, milieu-
vriendelijke landbouw, behoud tropisch 
regenwoud, brandstofbesparing etc. 

‘Deze komen opvallend overeen met de 
verlanglijst van de milieubeweging’, 
schreef toenmalig redacteur Hans 
Bannink in: 1984! 

Een beter milieu begint bij jezelf
Eind jaren tachtig werd de slagzin ‘Een 
beter milieu begint bij jezelf’ gelanceerd. 
Ook in Wantij kwam, naast het kritisch 

volgen van overheid, landbouw, verkeer 
en industrie, focus op het eigen gedrag. 
Er verscheen een vaste rubriek over 
consumentengedrag (het vouwblad). 
Onderwerpen als ‘de tuin en het milieu’, 
‘wonen en milieu’, ‘de auto en het milieu’, 
‘watersport en het milieu’ enzovoorts.  
En naast problemen wordt nu ook over 
de eerste successen verteld, bijvoorbeeld 
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het hoog bejubelde (en fel gekraakte) 
Plan Tureluur! 

Natuur
In Wantij wordt ook regelmatig over de 
natuur geschreven. Geen inventarisaties 
van planten en dieren, die staan in de 
bladen van de aangesloten verenigingen, 
maar meer over de mensen die zich voor 
de natuur inzetten. De achterban van 
ZMf wordt in nummer 132 (mei 2017) 
uitvoerig geportretteerd. Bijzonder is  
ook de Wantij van oktober 2014.  
Die verschijnt als krantenbijlage van de 
PZC en heeft ‘De Nacht van de nacht’ als 
onderwerp. 

Ozonlaag
Over sommige kwesties lees je in de  
loop der jaren steeds minder.  
Neem bijvoorbeeld het gat in de 
ozonlaag. Een mondiaal verbod op  
cfk’s heeft dit probleem uit de wereld 
geholpen. Andere vraagstukken zijn 
onverminderd actueel. Terugkerende 
thema’s zijn: de vervuiling en verdieping 
van de Westerschelde, de druk van 
recreatie en toerisme, de verrommeling 
van het landschap, het verlies aan 
biodiversiteit, het gebrek aan hand-
having, het gebruik van bestrijdings-
middelen en de noodzaak tot 
verduurzaming. Soms verandert  
een thema van naam maar blijft het 
probleem ongemoeid. In plaats van zure 
regen gaat het nu over de stikstofcrisis. 

Biologische landbouw, zonne- en 
windenergie
Wantij bracht niet alleen slecht nieuws. 
Gelukkig maar. Positieve trends werden 
opgepikt en gevolgd. In de loop der jaren 
verschijnen bijvoorbeeld steeds meer 
artikelen over de biologische landbouw: 
‘Boeren die durven’. Moest je eerst nog 
op zoek, biologische producten zijn 
intussen in vrijwel elke supermarkt te 

vinden. In ‘Naar een duurzame visserij’ 
stak ZMf de hand uit naar de (mossel)
vissers die de milieufederatie betichten 
van ‘de groene leugen’. Wantij volgde de 
opkomst van de zonne- en windenergie, 
vroeger ‘alternatieve energie’ genoemd: 

Van actie naar overleg

Van actie…naar overleg was de titel in 
1997 bij het 25-jarig bestaan van de 
Zeeuwse milieubeweging. Er stonden 
voorbeelden in zoals ‘Van Oosterschelde 
open naar Plan Tureluur, Van Golden 
Delta Boys naar duurzame industrie,  
van Kerncentrale Borssele naar molens 
van Zeeuwind.’ ‘Dat wil niet zeggen dat 
het actievoeren als middel definitief is 
uitgebannen. Vooral de grote milieu-
problemen zoals de ozonlaag, het 
broeikaseffect en de zeespiegelstijging, 
worden nog onvoldoende onderkend.’

Een nieuw blad, een nieuw begin

Wantij sprong in 1984 in het gat dat de redactie van De Gouden  
Delta achterliet. Dit blad joeg menig Zeeuws bestuurder in de jaren 
zeventig de stuipen op het lijf. Als naam voor het nieuwe blad  
werd gekozen voor Wantij. ‘Dit is de plaats waar getijstromingen  
elkaar ontmoeten, meestal aan de achterzijde van een eiland.  
‘Het woord wantij roept spanning op. Op het eerste gehoor denkt men 
aan iets negatiefs: wantij-wantijding-slecht nieuws. Maar al te vaak zal 
Wantij slecht nieuws te melden hebben. Maar het gaat ook om de 
positieve, figuurlijke betekenis van het woord. Het Zeeuwse milieu is 
altijd in beweging,’ aldus de redactie. In totaal waren ongeveer vijftig 
mensen lid van de redactie in de loop der jaren. 

Wantij té activistisch?

Het Zeeuws Landschap trok zich na een jaar terug uit de redactie.  
De reden? ‘Wij hebben de indruk dat het huidige blad Wantij de 
doelstelling van Zeeuws Landschap eerder blokkeert dan stimuleert.  
De achterban wil meer informatie over natuur en landschap en is 
minder gediend van de actiegerichte milieu-hygiënische bijdragen.’ 
Zeeuws Landschap begon een eigen blad. Intussen waren de twee 
andere milieuverenigingen VMZ en ZCO samengegaan als ZMf 
(Zeeuwse Milieufederatie) dat Wantij in een kleinere oplage voor  
de aangesloten leden voortzette.

In plaats van zure 
regen gaat het nu 
over de stikstofcrisis. 

Zaken waarvoor  
men toen actie 
moest voeren,  
staan nu hoog op  
de politieke agenda.  

‘Heel Zeeland aan de zonnepanelen’ 
(Wantij, jaargang 29, nummer 118, juni 
2012.) Wat niet verdwijnt uit de 
kolommen van Wantij is het pleidooi voor 
de sluiting van de kerncentrale Borssele. 
Van uitstel komt geen afstel. Integendeel. 

Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij

Nacht van de nacht. Bijlage Wantij in PZC 18 oktober 2014. 

Van actie naar overleg. 25 Jaar Zeeuwse milieubeweging in beeld. Mei 1997.

Vormgeving en drukwerk

In de beginjaren werden de artikelen op kantoor van ZMf in Goes 
overgetypt. De redactie gebruikte de alternatieve spelling: redaktie. 
Het blad werd door Kristiaan Daled uit Oostburg met knippen en 
plakken opgemaakt. Foto’s en tekst waren zwart-wit en op grijs 
kringlooppapier gedrukt (met één tintje kleur als accentuering)  
door Zoetewey in Yerseke. In 1991 komt de computer met tekst-
verwerking. De kopij ging per floppydisc over de post tot internet 
begin deze eeuw de verzending overnam. In 2008 verschijnt  
Wantij voor het eerst volledig in kleur met als thema de eerste  
Thijs Kramerlezing. Al deze lezingen zijn in Wantij gepubliceerd.  
In maart 2021 gaf Wantij een terugblik op alle Thijs Kramerlezingen. 
Tegenwoordig wordt Wantij geproduceerd door Nilsson Agency  
in Goes.

Terwijl de buurlanden hun kerncentrales 
sluiten, zinspeelt onze regering op de 
komst van twee nieuwe in Zeeland. 

Er is in veertig jaar Wantij wel degelijk 
wat veranderd. Zaken waarvoor men 
toen actie moest voeren, staan nu  
hoog op de politieke agenda.  
Er is een Zeeuwse gedeputeerde voor 
Duurzaamheid, voor Water en Natuur, 
een minister van Energie en Klimaat, 
Europa lanceert een Green Deal.  
Wie is er tegenwoordig niet met 
verduurzaming bezig? Daar kon de 
redactie van de eerste Wantij alleen 
maar van dromen.
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VERHALEN
COLUMN

Dit is een stukje uit de toespraak  
van Chief Seattle in 1854 toen de 
Amerikaanse regering de Dwamish-stam 
dwong om hun land te verlaten. Het deed 
mij denken aan het gemis van verhalen 
vertellen. Verhalen waardoor jonge 
mensen verlangend uitzien naar de dag 
van morgen en hun eigen verhalen 
kunnen maken.

Verhalen komen krachtig binnen.  
In verhalen zitten evenbeelden,  
mensen (of figuren met menselijke 
eigenschappen) waar kinderen door 
geïnspireerd raken, waardoor hun 
drijfveren en creativiteit worden  
losgeweekt. Met verhalen kan je harten 
raken. Neuropsychologisch onderzoek 
laat zien dat emoties voor het grootste 
deel bepalen hoe we beslissingen nemen 
en keuzes maken. Bovendien weten  
we nu ook dat hersenen nauwelijks 
onderscheid maken tussen echte 
gebeurtenissen en zaken die alleen  
maar in onze verbeelding plaatsvinden. 

Om onze kinderen hoopgevende verhalen 
van een transformerende en gezonde 
toekomst te kunnen vertellen moeten we 
die eerst zelf voorstellen en aan onszelf 
vertellen. Een narratief van ecologische 
groei en het bruto nationaal geluk in 
plaats van economische groei en het 
bruto nationaal product. Telkens weer 
opnieuw. We kunnen ons laten inspireren 
door boeken, maar ook de natuur zit er 
boordevol mee. Je hoeft alleen maar de 
natuur in te gaan, stil te worden en goed 
te kijken en luisteren. Je vindt daar de 
verhalen die onze diversiteit eren, onze 
samenhorigheid voeden en onze zin 
aanwakkeren. Zin om te gaan en  
onderdeel te zijn van die mooie wereld. 
Zullen we weer de draad oppakken die  
de indianen ons hebben voorgeleefd?

Guido Krijger is medewerker  
van de Wantijredactie

Guido Krijger

‘… dit lot is een mysterie voor 
de rode man. Wij zouden 
misschien kunnen begrijpen 
als we wisten waar de blanke 
man van droomt. Van welke 
hoop en verwachting hij zijn 
kinderen vertelt in de lange 
winteravonden. Welke 
visioenen hij graveert in hun 
harten, zodat zij verlangend 
uitzien naar de dag van 
morgen. Wat gebeurt met  
de aarde, gebeurt met de 
kinderen van de aarde.’

Foto: Guido Krijger 

Vrouwenpolder

Dankzij u.

Een mooi en duurzaam Nederland voor iedereen! Dat is waar de Natuur en 
Milieufederaties zich voor inzetten. Bijvoorbeeld met Plan Boom. Door 
10 miljoen bomen in heel Nederland te planten, werken de Natuur en 
Milieufederaties samen met vrijwilligers en partners aan het verkleinen van 
de CO-2 uitstoot en maken we onze leefomgeving mooier, groener en 
gezonder. 

De Natuur en Milieufederaties ontvingen sinds 1996 een bijdrage van 
€  56,1 miljoen. Deelnemers van de Postcode Loterij: bedankt! Dankzij u 
kunnen wij de Natuur en Milieufederaties en meer dan 100 andere organi-
saties financieel ondersteunen. En dankzij u heeft de Postcode Loterij sinds 
1989 al ruim € 6,2 miljard aan goede doelen geschonken. Samen voor een 
betere wereld: postcodeloterij.nl

We komen 
ook op 
plekken
zonder 
postcode.
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advertorial

BERICHTEN VAN
Enmorgendan: Challenge 2050

Algemene ledenvergadering ZMf

Leden van ZMf zijn hartelijk welkom op de algemene ledenvergadering op 24 oktober 2023. Kom luisteren naar onze nieuwe plannen en 
resultaten van ons werk en praat mee over belangrijke onderwerpen op het gebied van natuur en milieu. Tijdens het themadeel geeft een 
gastspreker een inleiding over een specifiek onderwerp dat vooraf wordt bekend gemaakt. Meld je vooraf aan via het aanmeldformulier in 
de agenda op www.zmf.nl
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Loes de Jong is lid  
van de Wantijredactie.

ACTIEVOEREN DOE JE SAMEN
IN GESPREK GAAN DOE JE SAMEN
JONG EN OUD SAMEN OP PAD

SLUITERTIJD

Retouradres: ZMf
Kousteensedijk 7, 4331 JE Middelburg


